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CZK/EUR 
24,625 -0,57 %

CZK/USD 
24,831 -0,30 %

PX 
1136,73 -1,16 %

BTC/USD 
19850 -0,50 %

DJI 
31318,44 -1,07 %

FTSE 
7287,43 +0,09 %

DAX 
12760,78 -2,22 %

Investor Michael Burry předpovídá 
obří krach na burze. Jednou už se trefil. 
Dá se mu ale věřit i tentokrát?
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Přijde krach 
všech krachů?

Musíme z ní začít těžit, jako to dělají 
ve Spojených státech, radí přední expert 
na migraci Dušan Drbohlav.

Novou britskou premiérkou se stala 
Liz Trussová. Zástupci EU se obávají, 
že vypoví dohody mezi Británií a unií.
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Migraci nezastaví 
ani velká zeď

„Lidský granát“  
v čele Británie

Česká firma Epico vyrábí příslušenství 
k mobilům, včetně iPhonu. Podobu 
nového modelu tak zná dřív než ostatní.

Strana 9

Viděli jsme 
nový iPhone

Fotovoltaiku brzdí schvalování dotací, 
firmy čekají na razítko i přes půl roku
Kdybychom měsíce nečekali na schválení dotace, tak už fotovoltaiku na střeše máme, stěžují si firmy. 
Stát přispěje na panely až 35 procent jejich pořizovacích nákladů a na baterie dokonce polovinu.

T ři tisíce firem, které se ucházejí 
o dotaci na fotovoltaické pa-
nely, stále čekají na schválení 
svých žádostí ministerstvem 
průmyslu a obchodu. Jde o tři 
čtvrtiny všech žádostí poda-

ných v letošním roce. Podle zástupců firem 
dochází ze strany ministerstva ke zbytečným 
průtahům. Společnosti, trýzněné vysokými 
cenami energií, to přitom obírá o další peníze. 
V době, kdy jsou ceny plynu a elektřiny abnor-
mální, je každý měsíc čekání na vlastní zdroj 
energie velmi znát.

„Proces hodnocení a schvalování žádostí je 
naprosto nepřiměřeně dlouhý, přitom mini-
sterstvo deklarovalo, že bude svižný. V praxi 

ale nejsou vyhodnoceny ještě ani ty, které se 
podávaly v březnu tohoto roku. Firmy od té 
doby čekají na zprávu, zda jim bude dotace 
přidělena, či nikoliv,“ stěžuje si Jiří Kvíz, člen 
dozorčí rady Asociace malých a středních pod-
niků a živnostníků České republiky a předseda 
jejího výboru pro dotační politiku. Podniky 
můžou využít celkem 17 miliard korun. Minis-
terstvo průmyslu a obchodu má nyní na firem-
ní fotovoltaiky a bateriová úložiště k rozdělení 
sedm miliard z Národního plánu obnovy. Z něj 
lze zatím o dotace žádat až do konce listopadu. 
K tomu ministerstvo před pár dny vyhlásilo 
první výzvu na úspory energie z Operačního 
programu Technologie a aplikace pro kon-
kurenceschopnost. Pro firmy má připraveno 
celkem 10 miliard. Žádosti o podporu lze po-
dávat od letošního 1. září až do 30. listopadu 
příštího roku.

zdrojů potřebují. „Důležitá je také rychlost 
jejich poskytnutí a rychlost povolovacího pro-
cesu instalace,“ podotýká Prouza. 

Výkonný ředitel Solární asociace Jan Krč-
mář hodnotí práci ministerstva smířlivěji. Po-
dle něj jsou nynější dotace vyřizovány pod-
statně rychleji než v minulosti, a navíc jsou 
jednodušší. Vyhodnocení žádostí v předešlém 
programu podnikání a inovace pro konkuren-
ceschopnost trvalo i dva roky. 

„Musíme si přiznat, že tím největším pro-
blémem je fakt, že české vlády v budování ob-
novitelných zdrojů zaspaly. Teď to obrovské 
množství žádostí státní správa nestíhá vyří-
dit,“ uvádí Krčmář. Zpoždění mají i samotné 
firmy, které mohly s projekty začít už v před-
chozích letech. „Bohužel spousta firem ener-
getickou bezpečnost podcenila,“ tvrdí ředitel 
Solární asociace.

Ministerstvo by podle něj mělo navýšit po-
čty zaměstnanců, kteří se vyřizování dotací 
věnují. Stejného názoru je i Prouza. Tisko-
vé oddělení ministerstva nicméně tvrdí, že 
k tomu již došlo, a s dalším navyšováním zřej-
mě nepočítá.

Ondřej Pícha zase vyčítá chybějící infolinku, 
kam by si mohly firmy zavolat a poradit se. 
„U našich projektů už od dubna čekáme na při-
dělení projektového manažera, takže pořádně 
ani nemáme s kým komunikovat,“ stýská si 
jednatel společnosti Sun construct. Právě ne-
dostatečná komunikace je podle něj největším 
nedostatkem ministerstva.

Podle Šárky Hubené ze Sun construct takhle 
přemýšlí polovina jejich zákazníků. Státní 
podpora totiž u fotovoltaiky může pokrýt až 
35 procent pořizovacích nákladů a v případě 
bateriového úložiště dokonce polovinu.

Enormně vysoké ceny energií, ale i přívětivé 
dotace firmy přivedly k tomu, aby se o foto-
voltaiku a bateriová úložiště zajímaly více než 
v minulosti. Loni podle dat Solární asociace 
vzniklo zhruba 400 firemních fotovoltaických 
elektráren. Jen za první tři kvartály letošního 
roku ale požádalo o dotace na fotovoltaiku 
na čtyři tisíce firem. Z toho čtvrtinu žádostí 
už ministerstvo formálně schválilo. Jedná se 
o projekty celkem za 1,7 miliardy korun. Jen 
35 žádostí ministerstvo vyřadilo.

Prezident Svazu obchodu a cestovního ru-
chu České republiky Tomáš Prouza nicméně 
připomíná, že dotační peníze nejsou všechno, 
co firmy k rychlému rozvoji obnovitelných 

Viktor Votruba 
viktor.votruba@hn.cz

◾ Taková částka je připravená 
pro podniky na pořízení fotovoltaiky 
a bateriových úložišť.

17 miliard korun
Ptají se nás, kdy bude 
generální stávka, říká 
šéf odborářů Středula

Prahu čeká další velká demonstrace. Na so-
botu 8. října ji svolala Českomoravská 
konfederace odborových svazů. „Jsme ne-

spokojeni, rozzlobeni, odhodláni bojovat za lepší 
Českou republiku,“ prohlásil šéf odborářů Josef 
Středula, který nyní také shání podpisy pro kan-
didaturu na prezidenta. Odboráři přitom nevylu-
čují své spojení s dalšími hnutími, která dokážou 
mobilizovat lidi. Středula dodal, že se mu ozývají 
i nespokojení majitelé firem a chtějí vědět, co bude 
dělat vláda. „Nebo se nás ptají, kdy bude generální 
stávka,“ uvedl odborář. Někteří členové vlády HN 
přiznali, že by měli více zapracovat na komunikaci. 
Fialův kabinet proto chystá informační kampaň, 
ve které chce své kroky vysvětlit veřejnosti. „Naším 
úkolem je, aby se do každé rodiny dostala infor-
mace o pomoci v nezkreslené podobě,“ uvedl mi-
nistr pro legislativu Michal Šalamoun (za Piráty).
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Protesty proti vládě

Přestože prvně zmíněný dotační program 
byl spuštěn již v březnu, reálně se z něj k fir-
mám dostalo jen minimum peněz. „My teď če-
káme na vyřízení dotace přibližně u deseti pro-
jektů. Přestože jsme žádosti podávali už v dub-
nu, schválenou nemáme žádnou z nich,“ říká 
Ondřej Pícha, jednatel firmy Sun construct, 
jež se zaměřuje na budování solárních a foto-
voltaických elektráren včetně zajištění dotací. 
„Kdyby to naši zákazníci chtěli postavit bez 
dotace, tak už bychom to měli hotové.“ 

Podle ministerstva ale není nutné, aby fir-
my na schválení příspěvku čekaly. Dotace jsou 
totiž vyplácené až zpětně, takže na výstavbu 
elektrárny nemusí mít žádaný vliv. „Projekty 
mohou být realizovány ihned po podání žá-
dosti o podporu,“ ujišťuje Miluše Trefancová 
z tiskového oddělení ministerstva.

Jenže velká část firem se pro fotovoltaiku 
rozhodne až v momentě, kdy má dotaci jistou. 

■ Energetika


